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Beste PEL’ers, TEL’ers en alumni,

Met trots presenteren wij u het tweede 
NetwerkNieuws van onze hand. Dat 
ervaring de beste leermeester is hebben wij 
aan de levende lijve ondervonden. Waar 
het eerste NetwerkNieuws met de nodige 
strubbelingen tot stand kwam, heeft de 
stijle leercurve ervoor gezorgd dat  de 
tweede met beduidend minder problemen  
tot stand is gekomen. 
Zo is er ook deze editie weer een volle 
NetwerkNieuws ontstaan. Ten eerste met 
de gebruikelijke rubrieken waarin u alles 
kunt lezen over de gang van zaken in de 
sectie en bij het dispuut. Ook introduceren 
wij een nieuwe rubriek: Promovendus 
aan het woord. Hierin vertelt een promo-
vendus van de vakgroep wat zijn/haar 
onderzoek nu eigenlijk inhoudt. 
Bovendien vertelt Bart van Riessen over 
zijn afstuderen bij ECT, Ruud Overes over 
zijn carriere na de studie en tot slot Ruud 
Buitenhuis over stage lopen bij Airbus
  
Met vriendelijke groet,

Sander van den Brand
Hoofdredacteur NetwerkNieuws
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VAN DE SECTIE
Zo vlak na de reünie, zit ik thuis met een heerlijk 
gevoel, dat ik altijd maar een keer per jaar heb: 
het begin van de lange vakantie (nou ja, lang, ’t is 
maar drie weken). ’t Was het afgelopen jaar weer 
“oogkleppen op en blijven hollen”. Er ging wel eens 
wat fout, niet alles kon voldoende worden terug-
gekoppeld naar de studenten, maar we hebben 
het gehaald.

Terugkijkend naar het afgelopen jaar is er veel ge-
beurd. Eerst ging mijn collega Jaap Ottjes met pen-
sioen, een grote steun en “sparringpartner” voor het 
vorm en inhoud geven aan het simulatie onderwijs 
volgens de Delftse systeemkunde. Hij kon trouwens 
nog ouderwets met zijn 65-ste met pensioen, ik loop 
al twee jaar te roepen dat ik over vijf jaar met pen-
sioen ga.

Vervolgens moesten het TEL en PEL-programma in 
elkaar worden geschoven. “Onze” systeemkunde 
is nu verplicht voor alle TEL-studenten (ongeveer 
30 nieuwe in 2012), en de werkgroep (tegenwoor-
dig masterclass geheten) is gehandhaafd met een 
bredere inhoud dan voorheen. Het gehele trans-
port- en productiegebied inclusief de logistiek komt 
nu aan de orde. 

De masterclass wordt ook weer door de gehele staf  
ingevuld en gegeven, wat de variatie ten goede 

komt. Het was voor de meeste docenten wennen 
aan deze vorm van onderwijs. Het vraagt een kwets-
bare opstelling van de docent en zeker geen stap-
voor-stap instructie. Je merkt aan de reacties van 
de studenten, dat de masterclass goed bevalt: je 
creëert een jaargroep, je leert zelf kritisch nadenken 
(het blijkt telkens weer dat de meeste studenten dat 
nog niet kunnen) en ten slotte leer je en passant pre-
senteren en rapporteren.

Dat zelf kritisch nadenken is nou echt onze weten-
schappelijke basis en steunt grotendeels op de 
systeembenadering. Dat brengt me bij het laatste 
nieuwtje: we hebben weer een nieuwe produc-
tie-collega, Wouter Beelaerts van Blokland. Hij komt 
van Lucht- en Ruimtevaart en is bereid gevonden om 
het PEL-domein te versterken. Wouter is een expert 
op het gebied van lean manufacturing. Dat heeft zo 
zijn voordelen. Het grote voordeel is natuurlijk dat 
we naar buiten toe kunnen aansluiten bij de hype 
dat alles “lean” moet. Tegelijkertijd komt “lean” niet 
uit de omgeving van de Delftse Industriële Organi-
satie. Lean is procesdenken optima forma, en dat is 
een noodzakelijke maar niet voldoende voorwaarde 
voor het denken in termen van systemen. Kortom, 
wij kunnen wat leren van de praktische methoden 
van lean, maar kunnen de lean wereld anderzijds 
nog wat leren over fundamenteel denken over pro-
cessen, � exibiliteit en beheersing. Wouter, welkom!

Van de sectie

door Hans Veeke
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VAN HET BESTUUR
Druk bezig aan de laatste loodjes van dit studie 
jaar, een jaar dat voorbij gevlogen is, verlang ik 
langzaam steeds meer naar de zomer. 

Hoewel deze helaas nog niet echt begonnen is in 
Nederland, worden de vakantie plannen al druk be-
sproken. Niet in de minste mate de Study Tour, die 
dit jaar Tsjechië als bestemming heeft. Aldaar zullen 
bedrijven als Lego, Pilsner Urquell, Philip Morris en 
Skoda bezocht worden om te zien of de Delfste sys-
teemkunde ook in Praag toegepast kan worden. Op 
kortere termijn  krijgen we nog een case study geor-
ganiseerd door Mieloo & Alexander, mogen we lang-
zaamaan de eerste afstudeerders van jaarring 2011 
feliciteren en sluiten we dit studiejaar gezamenlijk 
met de sectie af op een eindejaars barbecue.  

Voor ons als bestuur betekent dit langzaamaan ook 
het einde van een druk, bewogen, mooi en vooral 
leerzaam jaar. Een jaar waarin er een hoop veran-
derd is, met een nieuwe website en een nieuw logo. 
Gekozen is voor een strak, modern en eigentijds 
logo waarin de oplettende kijker een kraan die Pan-
dora’s doos omhoog houdt ziet. 

Op die nieuwe website staan sinds kort vacatures 
en kunnen bedrijven stages die interessant zijn voor 
onze studenten plaatsen. Verder mogen wij als stu-
denten de heer Beelaerts van Blokland verwelkomen 

om ons de � jne kneepjes van lean manufacturing bij 
te brengen. Dit gebeurt deels in de vorm van een 
nieuw keuzevak “advanced operations manage-
ment” en door enkele colleges en bedrijfsbezoeken 
gedurende de masterclass. 

Met veel vertrouwen kijken wij alweer naar de toe-
komst en mogen wij met gepaste trots APMT ver-
welkomen als nieuwe sponsor van het dispuut. Ge-
durende de eerste week van het nieuwe collegejaar 
zal de jaarring 2012 een bijspijkercursus Delfste 
systeemkunde krijgen om goed voorbereid aan  de 
stage-opdrachten te kunnen beginnen en er zal ook 
dit jaar een weekend worden georganiseerd waar 
de nieuwe lichting studenten elkaar kan leren ken-
nen. Rest mij u enkel veel leesplezier te wensen.

Namens het bestuur,

Yme Douma
Voorzitter

Van het bestuur

door Yme Douma
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ONDERWIJS
Op dit moment zijn alle studenten hard bezig met 
het afronden van het eerste jaar van het nieuwe 
TEL. Zoals u allen bekend, blijft onderwijs veran-
deren naarmate de jaren volgen. 

Van IO naar PEL
Ten tijde van prof. in In ’t Veld was er de afstudeer 
richting Industriële Organisatie, ofwel IO, wat op een 
gegeven moment over is gegaan in de masterrich-
ting Production Engineering and Logistics. Toen 
deze master opgericht werd, werd er nog getwijfeld 
over de naam van een “Productietechniek” master 
die helaas op de TU al bestond. Er is toen voor ge-
kozen om “and Logistics” er aan toe te voegen, wat 
tot verbazing van professor Lodewijks goedgekeurd 
werd door de faculteit. 

Het “nieuwe” TEL
Helaas is dit jaar PEL komen te vervallen, wat zou 
betekenen dat het gedachtengoed Delftse Sys-
teemkunde verloren zou kunnen gaan. Dit is natuur-
lijk niet de bedoeling en de vakgroep heeft er voor 
gekozen de Delftse Systeemkunde te gaan ver-
werken in de afstudeer- en masterrichting Transpor-
tation Engineering and Logistics (TEL). Dus nu zijn 
het “oude” IO en Transportkunde verweven in het 

“nieuwe” TEL. Dit besluit heeft er voor gezorgd dat 
de vakgroep voor een lastige keuze stond, namelijk 
één masterrichting creëren die het beste van beide 
werelden bevat, die het nevenstaande vakkenpak-
ket voor het eerste jaar heeft opgeleverd. 

Vakkenpakket
Dit vakkenpakket bestaat voor 45 van de 60 pun-
ten uit verplichte vakken in het eerste jaar en in In 
het tweede jaar is er eigenlijk weinig veranderd. Het 
tweede jaar bestaat namelijk nog steeds uit een li-
teratuuropdracht (10 punten), een bedrijfspracticum 

Onderwijs

door Jan Osterholt
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Figuur 1: Verplichte vakken in het eerste jaar
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of onderzoeks-, simulatie- of ontwerpopdracht (15 
punten) en afsluitend het afstuderen van 35 pun-
ten. Wij, de testkonijnen van 2012, hebben deze 
veran dering in levende lijve mogen ondervinden. 

TEL of PEL?
Tijdens de introductie 2-daagse afgelopen septem-
ber werd aan onze groep gevraagd wie er in eerste 
instantie TEL en wie er PEL wilden gaan doen. Een 
grote meerderheid wilde toch liever het proces 
denken van PEL gaan bestuderen. Toen de stu-
denten dit van elkaar zagen, werden we toch een 
beetje sceptisch of het dan niet een beter idee was 
ge weest TEL aan PEL toe te voegen; een master Pro-
ductie techniek met een vleugje Transportkunde. 
Er vanuitgaand dat de redenering van de vakgroep 
toch wat meer voeten in de aarde gehad zou heb-
ben dan de mening van studenten, die nog maar 
net een vleugje van de stof hadden geroken , zijn 
we toch enthousiast begonnen aan onze master. 

Eerste jaar van nieuwe TEL
Al snel werd duidelijk dat het Transportkunde ele-
ment van de master richting met vakken zoals 
“Characterization and Handling of Bulk Solid Ma-
terials” en “Design of Transport Equipment” toch 
heel interessant zijn. Naast deze vakken waren de 
studenten ook zeer enthousiast over de door Hans 

Veeke genoemde gegeven masterclass. Het extra 
ochtendje verdieping van in het vakgebied van de 
docenten, toegepast in case vorm, wordt  in groe-
pen bestudeerd en aan het eind van de ochtend 
geëvalueerd door de hele groepjaarring. Wat de 
studenten nog wel merkten is dat niet alle docent-
en wisten wat ze moesten verwachten bij deze mas-
ter class, maar daar zijn we schakeljaar voor en Niet 
alles liep vlekkeloos, maar we hopen dat we dit jaar 
genoeg terug koppeling hebben gegeven aan de 
docenten, zodat ze de masterclass beter kunnen in-
schatten.  Als commissaris onderwijs heb ik samen 
met Sander halverwege het jaar met alle studenten 
het vakkenpakket en jaarindeling geëvalueerd, wat 
ook door de vakgroep als nuttig werd beschouwd. 
De eerste wijzigingen in indeling zien we nu al in 
het vakkenpakket van volgend jaar terug. 

Nu het eerste jaar bijna afgesloten kan worden en 
we met het dispuut veel verschillende bedrijven 
hebben bezocht, ben ik van mening dat er een 
leuk vakkenpakket is samengesteld door de vak-
groep. Het enige nadeel van een schakeljaar zijn, 
is natuurlijk altijd dat het opstartgedrag van een 
nieuw systeem dan zeer te merken is. Maar dit zal 
in de loop der jaren uitdempen naar een optimale 
steady state door een vruchtbare samenwerking 
tussen de vakgroep en het dispuut. 

Case bij Accenture
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ACTIVITEITEN
Logo borrel - 28 februari
Na weken zwoegen was de nieuwe huisstijl van het 
dispuut eind februari zo goed als af. De presentatie 
van de nieuwe stijl vroeg dan ook om een feeste-
lijke aangelegenheid. Daarom werd op 28 februari 
het nieuwe logo gepresenteerd aan alle aanwezige 
studenten tijdens een borrel in de Ruif. Op een groot 
scherm was het nieuwe logo duidelijk voor iedereen 
te zien. Er werd die avond nog lang op het nieuwe 
logo geproost, door de echte fanatiekelingen zelfs 
nog in verschillende etablissementen verspreidt 
door de hele stad.

Innovatie-seminar – 7 maart
In samenwerking met de afdeling Transportkunde 
en Logistiek van Kivi Niria werd op 7 maart een se-
minar georganiseerd op de faculteit, met als the-
ma ‘innovatie’. Vanuit de vakgroep vertelden twee 
sprek ers over hun onderzoek; Stef Lommen (PHD’er) 
sprak over zijn onderzoek naar het ontwerp van ‘Bulk 
grabbers’. Rudy Negenborn sprak over zijn onder-
zoek naar het besturen van intermodale transport 
netwerken. Ten slotte sprak oud-TEL’er Jos van der 
Geest van Van Riet Material Handling Systems over 
het automatiseren van material handling-systemen. 
Het seminar werd afgesloten met een borrel in het 
Lagerhuysch, waar de bezoekers onder het genot 
van een hapje en een drankje verder discussieerden 
over de verschillende onderwerpen.

Vliegas terminal RHDHV – 21 maart
In samenwerking met Royal HaskonigDHV werd een 
dag georganiseerd met een excursie en case voor 
de studenten. ’s Ochtends werden wij ontvangen bij 
het kantoor in Rotterdam. Daar werden wij geïntro-
duceerd aan een klant van het bureau die centraal 
zou staan voor de rest van de dag: de terminal van 
de Vliegasunie in Moerdijk. Er werd een bezoek ge-
bracht aan deze nieuwe terminal; dit zijn drie silo’s 
van elke rond de 45 meter hoog en met een totale 
capaciteit van 24.000 m3. Buiten het fenomenale 
uitzicht over de haven vanaf deze silo’s (zie � guur 1 
op de volgende pagina), was het interessant om te 
zien hoe vliegas wordt opgeslagen en overgedra-
gen van boten, via de silo, naar vrachtwagens. 
Na terugkomst in Rotterdam was het tijd voor de stu-
denten om hun capaciteiten te benutten. Er was een 
case voorbereid waarin de optimale locatie van een 
terminal als die van de vliegasunie moest worden 
bepaald, aan de hand van de gegevens van leve-
ranciers en afnemers. Wiskundig leek de case geen 
probleem, de maatschappelijke randvoorwaarden 
bleken echter voor de meesten nog een uitdaging.

Borrel beestenmarkt – 24 april
Op 24 april waren de tentamens weer voorbij en kon 
iedereen uit de UB komen om een biertje te drink-
en op de Delftse Beestenmarkt. Onder de warmte 
van een lentezonnetje (later de terrasverwarming), 

Activiteiten

door Sander van den Brand
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vloei den de goudgele rakkers rijkelijk en werd het 
een gezellige avond.

Excursie Unilever Oss – 14 mei
Op 14 mei gingen 19 studenten op weg naar Oss om 
een bezoek te brengen aan Unilever. Hier worden 
onder andere de Unox rookworsten, knakworsten, 
soepen en de sauzen van Knorr gemaakt. Na een 
korte introductie van het bedrijf moest iedereen 
zich in beschermende kleding (voor sommigen in-
clusief baardnet) hijsen, alvorens een bezoek kon 
worden gebracht aan de productielijnen. Zowel de 
productielijnen voor soep en saus als de drie lijnen 
voor de worsten werden aangedaan. 
Aan de studenten de taak om speci�ek te kijken 
naar de ‘waste’ (al het onnodig gebruik van grond-
sto�en, energie of arbeid). Bij terugkomst volgde 
een brainstorm waarin per productielijn werd 
nagedacht over hoe deze ‘waste’ te minimaliseren 
is. Aansluitend werden de oplossingen voorge-
dragen aan een jury en werd de dag afgesloten 
met een borrel in het centrum van Oss, waarna de 
TEL-studenten zich enigszins wankelend naar de 
bus begaven om terug naar Delft af te reizen. 

Reünie - 16 mei
Op woensdag 16 mei waren alle oud PEL-ers en hui-
dige studenten welkom bij Royal HaskoningDHV 
voor de reünie, die werd voorgezeten door Herman 
Klein Entink. Het thema van de reunie was ‘Fusie’  en 
er waren verschillende sprekers die hier over spra-
ken. Zo spraken een oud PEL’er en oud TEL’er over 
projecten die zei samen deden voor Royal Has-
koningDHV. Professor Lodewijks belichtte de fusie 
van PEL en TEL en ten slotte vertelde Erik Oostwe-
gel over de fusie van Royal Haskoning en DHV.
Na de verschillende presentaties was het tijd om 
onder het genot van een hapje en een drankje bij 
te praten met (oude) bekenden. Met ongeveer 60 
bezoekers en leden van jaarringen die terug gaan 
tot 1967, was er voor iedereen wel iemand te vin-
den om herinneringen mee op te halen. 

Case Accenture – 27 mei
Vroeg in de maandagochtend van 27 mei ver-
trokken vrijwel alle eerstejaars TEL-studenten naar 
Amsterdam om een bezoek te brengen aan Accen-
ture. Na een rondleiding over de werkvloer werd 
een case behandeld onder de begeleiding van oud 
PEL’ers Sander de Vries en Roel van Gorkum. 
De studenten leidden twee �ctieve televisie kan-
alen en moesten de orders van klanten die een 
reclamespot wilden uitzenden, zo snel mogelijk 

behandelen. In eerste instantie verliep dit proces 
traag, maar na een aantal verbeterslagen, geba-
seerd op een grondige analyse van de processen, 
mochten de resultaten er zijn. De doorlooptijd van 
de orders werd door beide groepen gereduceerd 
van ruim negen minuten in de eerste ronde tot zo’n 
30 se conden in de fanatieke derde ronde. Om de 
studenten te belonen voor hun harde werk, werd 
de dag afgesloten met een biertje op het dakterras 
van het kantoor van Accenture. Een foto daarvan 
vind u op pagina 8. 

Lustrum Kivi Niria op Maasvlakte 2 – 29 mei
Op woensdag 29 mei stond er een activiteit op het 
programma die menig TEL (en stiekem ook PEL) 
hart sneller deed kloppen. Om het achtste lustrum 
van de afdeling Transportkunde en Logistiek van 
Kivi Niria te vieren, mochten 16 van onze studen-
ten mee met een boot de Tweede Maasvlakte op. 
Na inleidende presentaties van vicepresident van 
Kivi Niria Joost Wentink over Kivi Niria, Rene van de 
Plas van Maasvlakte 2 over de ontwikkeling van de 
nieuwe Maasvlakte en professor Lodewijks over het 
simuleren van de Maasvlakte, werd er aan boord 
gegaan van de rondvaartboot. 
Aan boord was alle ruimte om te eten, drinken en 
te netwerken, waar door alle studenten gretig ge-
bruikt van werd gemaakt. Ondertussen voer de 
boot langs alle onderdelen van de haven van Rot-
terdam, inclusief Maasvlakte 2, die pas een week 
daarvoor geopend was. Voor de studenten (en 
waarschijnlijk ook de overige bezoekers), was het 
erg interessant om, na alle colleges en boeken, nu 
daadwerkelijk de haven in werking te zien. Vanaf de 
waterkant ontstaat een mooi beeld van de grootte 
van het haventerrein, maar ook de verschillende 
manieren van werken tussen de terminals. Een erg 
indrukwekkende tocht die we ons nog lang zullen 
herinneren. 
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Figuur 1: Uitzicht vanaf een silo bij de Vliegasunie terminal
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HINTERLAND TRANSPORT

Vessels with a capacity of 10.000 TEU or more ar-
rive on a daily basis at the quay of ECT, the current 
maximum is even 18.000 TEU. It is not uncommon 
that these vessels unload 6000 TEU at a single call 
in the Rotterdam harbour. Many of the challen-
ges that arise due to these huge numbers of con-
tainers are subject of our Master’s program TEL. I 
graduated to optimize one part of the container 
supply chain: the hinterland transport between 
seaport and inland terminals. 

This part of the supply chain used to be very frag-
mented, with many small transport operators. But 
a new challenge arises now, due to modal split 
restrictions by the Port of Rotterdam for all con-
tainer terminals. Currently, 55% of the containers 
are moved from and to the seaport by truck. To re-
duce both pollution and the pressure on the tra�  c 
network, such as the N15/A15, all terminals are re-
quired to reduce the fraction of truck transport to 
35% by 2035. In the meantime, the expected tran-
sportation volume increases more than threefold, 
to 40 million TEU in 2030. So, the number of con-
tainers transported inland over water (by barge) 
and by train must increase immensely.

ECT
Rotterdam’s largest container terminal, ECT, aims 
to achieve this goal by taking control over the hin-
terland transportation. For that purpose, a sub-
sidiary is set up that organises transportation to 
inland terminals in the Netherlands, Belgium and 
Germany: European Gateway Services (EGS). With 
the EGS-network, container transportation can be 
organized in an entirely new way. Instead of the 
current fragmented approach, the entire network 
can be planned and operated integrally. As you can 
i magine, this demands an entire new way of think-
ing in the entire business on all aspects: orders, 
planning, execution and reporting of transporta-
tion.

Delta Terminal
It was in this setting that I graduated on container 
network planning of the EGS hinterland. For nine 
months I did an internship at the central planning 
department of the EGS network, located at ECT’s 
Delta terminal at the Maasvlakte. My o�  ce had a 
very inspiring view over the entire terminal and its 
stacking yard with thousands of containers: unloa-
ded, stacked and loaded 24 hours a day, 364 days a 

Afstudeerverhaal

door Bart van Riessen
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12|Afstudeerverhaal

year. I worked on various things during my intern-
ship, but I will describe two of those more speci-
� cally: gathering data at the operational depart-
ments and the mathematical model I developed to 
assess the severity of certain types of disturbances.

Research
In order to work on e�  cient network planning, it 
was essential to gather data of all aspects of the 
network transportation: the transport demand, 
the network structure and the transportation costs 
are the three main topics. One might assume that 
these important types of data are readily availa-
ble, but one would be mistaken. I visited all steps 
of the transportation process to get a picture of 
these aspects. With some e� ort, I could make re-
liable estimates of the transport demand and the 
transportation costs in the entire network. To get 
an accurate picture of the network structure was 

more challenging though. First, I required the ser-
vice sche dule: how often do trains and barges tra-
vel between all terminals? This service schedule 
was not available in a smartphone-app with a travel 
planner, but only in the minds of the transportation 
planners at my department and at the inland ter-
minals. So, between the lively daily practice of har-
bour mentality and the daily rush of critical issues, 
I repeatedly interviewed several of them to gather 
the information. It took a lot of work, but a lot of 
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laughs as well.
Secondly, I was busy to get a picture of all steps in 
the inland transportation process: a part of my re-
search focussed on the e� ect and severity of distur-
bances in the network. The types of disturbances 
that occur every day are unimaginable, for example: 
low water in summer means lower weight capacities 
for barges, high water in spring means lower height 
capacity of the barges. At the same time, trucks and 
trains get stuck because of snow, storm, vandalism 
or strikes. However, according to my colleagues, 
most barge delays are caused by the shipper’s angry 
wife: she doesn’t like the rocking of the ship when 
she has soup on the stove (ahum).

Linear programming model
With all this information successfully assembled, 
I worked on a Linear Programming model descri-
bing the network planning problem: how to plan 
all demanded transport on the available transport 
capacity at the lowest cost? Several models exist to 
solve this type of problem. However, based on my 
experience with the actual transport operation, I 
added two new aspects to existing models. Firstly, 
I incorporated the possibility to deliver overdue (at 
a penalty cost). This resembled much closer the dai-
ly practice of negotiation between the planner and 
the customer then the strict delivery requirements 
in existing models. Secondly, the model I deve loped 
distinguishes between self-operated services and 
subcontracted transports as the EGS network is 

based on both types of transport. For those of you 
who would like to see more on my research I refer to 
my thesis: 

http://resolver.tudelft.nl/uuid:6879e655-329d-48c9-
b4a7-0aa47b444cdc.

Thrilling experience
As you can imagine, the internship at the Maasvlakte 
was a thrilling experience for me personally. Current-
ly, I continue working on the subject with additional 
research at the Erasmus University, where I gradua-
ted as well (in Operations Research and Quantitative 
Logistics). The topic of network hinterland transpor-
tation inspires for the planning challenges, but even 
more for the challenges of implementing new stra-
tegies in the dynamic environment of the harbour 
practice.
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IK GEEF ‘T STOKJE DOOR
Het moet ergens aan het eind van de middelbare 
school zijn geweest dat ik besloot van mijn hob-
by mijn werk te maken. Een principe waar ik nooit 
meer van ben afgeweken. 

In de zomer van 1980 trok ik naar Delft en begon 
aan mijn studie Luchtvaart- en ruimtevaarttechniek, 
omdat ik verzot ben op ruimtevaart. Biologie, een 
andere hobby, had ik afgeschreven als inkomsten-
bron/levensdoel, omdat daar weinig werk in te vin-
den zou zijn. Een heerlijke studie, totdat ik ontdekte 
dat ruimtevaart ook niet veel werkgelegenheid 
biedt. Tijdens Luchtvaart- en ruimtevaarttechniek 
ben ik gevraagd verantwoordelijkheid te nemen 
voor de PR van het Nationale Bevrijdingsvliegshow 
op Zestienhoven. De show werd bezocht door 
150.000 mensen, waaronder Prins Bernhard. Een 
nieuwe hobby, organiseren, was geboren. In 1988 
ben ik afgestudeerd bij Industriële Organisatie. Dit 
vond plaats bij KLM Engineering and Maintenance 
en had betrekking op het planproces van compo-
nentenonderhoud.

Aan het werk bij KLM
KLM bood een management traineeship aan en ik 
begon op de IT-afdeling als informatieanalist. Het 
was een tijd waarin grote veranderingen mogelijk 
werden in de IT. Er werden datamodellen gebouwd 

die alle gegevens van de gehele KLM zou moet-
en bevatten. Ik werd verantwoordelijk voor het 
de� niëren van het begrip vliegtuig. Al snel werd ik 
projectmanager en tenslotte information manag-
er van een aantal afdelingen. Naast data modellen 
werden de IT-processen opnieuw ontworpen. Zaken 
als Service Level Agreement en het Interne Verreke-
ningen Systeem werden ingevoerd, evenals portfo-
lio management.
In het kader van MD werd ik na 3,5 jaar manager 
Marketing and Business Development van KLM En-
gineering and Maintenance. De afdeling Marketing 
and Business Development bestond nog niet en 
werd door mij vanaf de grond opgebouwd. Hier 
kwamen de lessen van Jan bijzonder goed van pas. 
In overleg met de diverse business units werden 
processen als marketing, sales, business develop-
ment en -planning opgesteld. Het was ook de tijd 
van de grote reorganisaties. Met AT-Kearney werden 
gedurende een aantal jaren Business Process Rede-
signs uitgevoerd voor business units als Aircraft -, 
Component - en Line Maintenance. Klanten werden 
wereldwijd bezocht voor input, zaken werden 
grondig geanalyseerd en nieuwe procesvoorstel-
len werden gedaan. Ondertussen werd European 
Foundation of Quality Management geïntrodu-
ceerd. Ik werd verantwoordelijk voor de Customer 
Results. Wereldwijde klanttevredenheidsonderzo-
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eken werden opgezet waarbij ik met de Business 
unit managers de klanten persoonlijk bezocht. Het 
waren bijzonder drukke jaren waar ik weinig bij 
mijn gezin thuis was en veel van de wereld gezien 
en geleerd heb.

Van Marketing naar IT
Na 8,5 jaar wilde ik ondanks goede perspectieven 
binnen de KLM ook wel eens naar buiten kijken. Ik 
naderde de 40 en had het idee dat als ik niet zou 
veranderen van bedrijf ik er tot aan mijn pensioen 
zou blijven werken. Een aanbod om als Associate 
Director te komen werken bij CMG zorgde voor de 
overstap van Marketing naar IT. De eerste klant die 
binnen diende te worden gehaald was KLM Revenu 
management. Tickets die waren verkocht en werden 
aangeboden bij het inchecken van de klant komen 
uiteindelijk terecht in de General Ledger. Dit proces 
en het bijbehorende automatiseringssysteem met 
veel legacy diende te worden vernieuwd. Ook had 
het systeem niet voldoende capaciteit meer. Her-
bouwwaarde 100 à 150 miljoen gulden aldus de 
KLM. Als het systeem een aantal dagen uit de lucht 
zou zijn, zou KLM failliet gegaan zijn. Het project 
ging daarom minder om de IT maar meer om het 
beheersen van risico’s en hoe te organiseren. Het 
was ook de tijd dat e-ticketing opkwam. Het voor-
stel aan KLM was het gehele revenu management 
proces als een service aan te bieden. Marktanalyse 
toonde aan dat ook Lufthansa en British Airways 
met dezelfde problemen zaten. Het idee werd ge-
boren om een Joint venture van KLM (inhoudelijke 
know-how) en CMG op te zetten die deservice aa-
nairlinesaanbied. Hiervoor werd vanuit IT bedacht 
dat er Object Oriented moest worden gewerkt. 
Vanuit de organisatie is gekeken of we Speedwing 
(100 mensen) konden kopen van British Airways. 
Inmiddels staat in Rijswijk een nieuw revenue man-
agement gebouw en werken er nog maar 30% van 

het oorspronkelijke aantal werknemers. De joint 
venture is er nooit van gekomen, want de alliantie 
tussen KLM en Alitalia liep stuk en de dwingende 
noodzaak bij KLM (capaciteitsgebrek) was daarmee 
verdwenen. CMG wilde niet langer wachten.
Voor mij een mooie aanleiding om binnen CMG 
over te stappen naar Wireless Data Solutions, de 
telecom-afdeling waar SMS werd verkocht. CMG 
was wereldmarktleider van de SMSC, de machine 
die SMS mogelijk maakt. Machines met een waarde 
van soms enkele miljoenen guldens met een ter-
ugverdientijd van minder dan een maand. Ik werd 
Global Product Marketing manager SMS terwijl ik 
nog nooit een SMS had verzonden en ben direct 
begonnen met het opzetten van een Partner pro-
gramma wat zorgdraagt voor interessante content, 
zodat nog meer SMS wordt verstuurd. De pro-
ducten van content aanbieders werden volledig 
getest tegen de SMSC totdat ze perfect werkten 
en vervolgens aangeboden aan bijvoorbeeld KPN, 
Vodafone en Hutchinson 3G. Binnen een half jaar 
werd een omzet bereikt van 12 miljoen en een afde-
ling opgezet van 15 personen. De jaardoelstelling 
werd bereikt binnen 6 maanden en met een mooie 
gouden handdruk ben ik thuis gaan nadenken wat 
de vervolgstap zou zijn in ‘maak van je hobby je 
werk’.

Van je hobby je werk maken
Ik heb een jaar besteed (geholpen door CMG) aan 
het opzetten van een businessplan t.b.v. een sauna, 
mijn leukste hobby op dat moment. Marktanalyses 
en onderzoek, waarbij de lokale middenstand werd 
ingeschakeld, toonde aan dat er voldoende markt 
is. Investeerders werden aangetrokken. Ik heb 
uiteindelijk besloten het niet te doen, want het is 
arbeids-, kennis- (energie/warmte, bar, restaurant, 
schoonheidssalon) en kapitaalsintensief (grote in-
frastructuur); Het risico was te groot.
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Gelukkig werd ik op dat moment gevraagd door 
Philips voor het opzetten van Business Management. 
Ik werd wereldwijd verantwoordelijk voor voice-
mailsystemen, communicationportals en speech. 
Hiervoor heb ik het voicemailportfolio van dertien 
teruggebracht naar vijf modellen en de kostprijs ge-
halveerd terwijl de match met de grote telefooncen-
trales (PABX) werd verbeterd. Communication por-
tals geven je de mogelijkheid met laptops te (beeld)
bellen, confereren, voicemailen, sms-en etc. Philips 
heeft haar eigen innovatieve oplossingen en bouwt 
voort op OCS (huidige Lync) van Microsoft. Op het 
moment dat het Microsoft-contract werd getekend 
was er nog maar één ander bedrijf in de wereld die 
dit deed. Speech hield in dat alles spraak gestuurd 
werd gemaakt. Heel interessant. Veel gereisd. Veel 
processen ingericht. Veel geleerd en bereikt. Na een 
jaar werd Philips overgenomen door het Japanse 
NEC, waarbij vijf van de zes Senior Business man-
agers werden ontslagen. Ik mocht blijven. Na het 
tweede jaar werd ik vervangen door een Japanner.

Atos
Ik ben toen bij Atos aangenomen om haar Partner 
programma op te zetten voor de telecom-markt. Ge-
wonnen werd o.a. het mobiele TV-kijken van KPN. De 
mooiste opdracht was echter de (mede)verantwoor-
delijkheid voor het opzetten van mobiel betalen op 
basis van NFC (Near Field Communication). Hiervoor 
werd een Duits bedrijf opgekocht voor de beno-
digde octrooien en gekeken naar een partnership 
met Qualcomm om het niet alleen in Nederland, 
maar ook wereldwijd te gaan verkopen. Gesprek-
ken volgden met alle Nederlandse banken en grote 

bedrijven als NS en AH hoe dit aan te pakken. Al 
snel werd duidelijk dat ook concurrenten als LOGI-
CA-CMG nodig waren, omdat de Nederlandse markt 
heel begrijpelijk geen lock in wil hebben, hoge com-
plexiteit dus. Momenteel wordt nog steeds druk on-
derhandelt en nagedacht. Atos heeft ondertussen 
een afdeling met een paar honderd werknemers die 
zich met dit soort zaken bezig houdt.
Binnen Atos ben ik gevraagd manager projecten te 
worden t.b.v. NUON ten tijde van de splitsing tussen 
Nuon en Alliander, waarbij de laatste klant werd bij 
een concurrent. De retransitie betekende dat pro-
cessen en data ontvlochten werden. Een mooie leer-
school, want alle wee�outen uit het verleden komen 
keihard naar boven en dienen op een praktische 
wijze te worden opgelost. Na twee jaar werd ik man-
ager projecten bij het Ministerie van Onderwijs, Cul-
tuur en Wetenschappen (OCW). OCW  bestaat uit 
diverse diensten met hun eigen agenda en meth-
odes. Hier was het een kwestie van draagkracht, 
standaardprocessen en transparantie ontwikkelen. 
Technisch gezien was het een interessante periode 
met veel innovatie zoals ‘Bring your own device’, vid-
eo conferencing via je laptop, WiFi, mobiele werker 
2.0 etc. Helderheid, awareness en tenslotte prioriter-
ing waren hier sleutelbegrippen.

Organiseren
Vorig jaar ben ik als programma manager vanu-
it ATOS begonnen bij Rijkswaterstaat (RWS) voor 
OP2015, de grote reorganisatie waarbij RWS kantelt, 
zodat meer marktgericht wordt gewerkt. Alle 9.000 
werknemers worden geplaatst in nieuw te vormen 
afdelingen. Werkelijk alles verandert en de IT di-

Philips Speech

Br
on

: P
hi

lip
s



Ik geef ‘ t stokje door|19

ent te volgen. Denk aan processen en procedures, 
mappenstructuren en datamigraties, applicaties 
waar tabellen worden gebruikt met daarin organ-
isatiegegevens, maar ook bestelportalen, Internet 
en intranet, outlook etcetera. Een smart doelstel-
ling was dat de eindgebruiker geen hinder zou 
ondervinden. De eerste grote mijlpaal werd rond 
april 2013 bereikt. Er werden minder dan tien inci-
dent calls geregistreerd gerelateerd aan OP2015. 
De klant was zeer tevreden met dit beheerste pro-
ces waar veel voorbereiding aan vooraf ging. RWS 
hangt het principe van dynamisch re-organiseren 
aan, waardoor tot januari 2014 nog vele (kleinere) 
bijstellingen zullen plaatsvinden. Bijstellingen die 
nu nog niet bekend zijn en waarbij IT dient te vol-
gen.

IO goede keuze
Organiseren is een heerlijke hobby, ook in de vri-
je tijd en zeker voor goede doelen. Dit varieert van 
popconcerten, Koninginnedagen, spinning mar-
athons en triathlons.  In 2014 zal de RABOBANK 
RunBikeRun Pijnackerclub, waar ik alweer meer dan 
10 jaar voorzitter van ben, het NK Cross Duathlon 
organiseren. Een mooie kroon op het werken met 
een �jn en kundig team.

Mijn conclusie is dat de studie IO een goed keuze 
was voor mij. Het volgen van je interesses en hob-
bies je werk maken is mijns insziens de maximale 
garantie voor een interessant leven.

Ik geef het stokje graag door aan 
mijn mede afstudeerder bij de 
KLM, Johannes de Jong.

Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap
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DROGE BULK TERMINALS
Wat bezielt je om minstens vier jaar van je leven te 
besteden aan een promotieonderzoek? Met deze 
vraag wordt elke promovendus of promovenda 
waarschijnlijk meerdere malen geconfronteerd 
tijdens deze periode. Om een idee te geven zal ik 
mijn beweegredenen toelichten in dit artikel. Ver-
der maak ik van de gelegenheid gebruik om mijn 
onderzoek te introduceren om zo een beeld te 
schetsen van het soort onderzoek wat bij de vak-
groep Transportation Engineering and Logistics 
(TEL) gedaan wordt. 

Begin carrière
In 2005 ben ik afgestudeerd bij de vakgroep TEL 
op het ontwerp van een machine tussen een stans 
van katoenen wattenschij� es en verschillende ver-
pakkingsmachines. Een praktisch georienteerde af-
studeeropdracht waar ik zo’n acht maanden binnen 
een bedrijf aan gewerkt heb. De keuze om aan de 
slag te gaan in het bedrijfsleven was dus ook snel 
gemaakt. Na een jaar als 3D CAD engineer bij een 
technisch detacheringsbedrijf werkzaam geweest te 
zijn, kwam ik terecht bij een leverancier van geau-
tomatiseerde lasmachines in Harderwijk (AWL). Dit 
bedrijf levert veelal custom-build machines aan 
toeleveranciers van de automotive industrie, maar 
ook aan de overige industrie. Als het maar met geau-
tomatiseerd lassen te maken heeft. Ik ben bij dit 

bedrijf begonnen als engineer en na een jaar rich-
ting project management gegaan. Vervolgens heb 
ik drie jaar lang verschillende projecten geleid vanaf 
de verkoop tot en met de oplevering en scho ling bij 
de klant. Dit was een leuke en hectische baan waar-
bij ik veel gereisd heb. Een van de mooiste project-
en was toch wel een lasmachine voor bouwhekken 
voor een klant in Engeland, waarbij elke 20 se conden 
een bouwhek geproduceerd wordt. Met zo’n project 
was je dan wel zo’n jaar mee bezig met een heel pro-
jectteam en als de installatie dan uiteinde lijk ‘vol’ in 
bedrijf is, geeft dit enorm veel voldoening. 

Mijn motivatie om te promoveren
Zo’n vijf jaar na mijn afstuderen kwam ik op een punt 
om een keuze te maken tussen of verder richting 
management of terug naar de techniek, en dan het 
liefst richting R&D of onderzoek. Ik was namel ijk als 
projectmana ger voornamelijk druk met planning, 
geld en klanten. Ook merkte ik dat het oplossen 
van ingewikkelde problemen mij aansprak. Binnen 
het bedrijf waar ik werkte waren er toen niet echt 
mogelijkheden en toen er een vacature was voor 
een promotieonderzoek bij de vakgroep TEL was de 
keuze snel gemaakt en heb ik gesolliciteerd. Ik ben 
vervolgens aangenomen en zo kwam het dat ik na 
vijf jaar afwezigheid weer terug kwam op de TU in 
Delft maar nu als medewerker. Tot op de dag van 
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vandaag heb ik geen spijt van deze keuze. Het leu-
ke aan een promotieonderzoek is (i) het bezig zijn 
met een nieuwe ontwikkeling, (ii) de successen van 
bereikte resultaten, (iii) het internationale karakter 
van zowel het werkgebied als de werkomgeving 
en ‘last but not least’ het vier jaar betaald krijgen 
om jezelf te ontwikkelen. Waar vindt je dat anders? 
Maar zoals in elke baan zijn er ook teleurstellingen; 
als je journal paper, waar je veel energie en tijd in-
gestoken hebt, blijkbaar niet de moeite waard is 
voor publicatie of wannneer je simulatie model niet 
doet wat hij moet doen.

Onderwerp onderzoek
Mijn promotieonderzoek richt zich op het ontwer-
pen van droge bulk terminals die voornamelijk 
steenkolen en ijzerertsen overslaan. De aanleiding 
voor dit onderzoek is het ontbreken van duidelijke 
ontwerp richtlijnen voor dit type terminal. Over 
containerterminals en natte bulk terminals, is veel 
onderzoek gepubliceerd maar als er al iets gepu-
bliceerd wordt over het ontwerpen van droge bulk 
terminals dan wordt vaak verwezen naar een boek 
van de Verenigde Naties wat reeds uitgegeven is 
in 1985. Het idee is nu om moderne simulatietech-
nieken te gebruiken om een droge bulk terminal 
ontwerp te kunnen ma ken. Het gaat dan niet om 
het ontwikkelen van een nieuwe ontwerpproce-
dure maar meer het bepalen van de fundamen-
tale aspecten achter het ontwerp. Met deze ken-
nis kunnen droge bulk terminals (her)ontworpen 
worden zodat deze terminals in staat zijn om aan 
de toekomstige vraag naar kolen en ijzerertsen te 
voldoen.

Relevantie
Algemeen wordt namelijk aangenomen dat de 
toekomstige vraag naar kolen voor de wereldwijde 
e nergieproductie alleen maar verder zal stijgen. 
Vooral in opkomende economieen zoals China 
en India zullen kolen gebruikt blijven worden als 
energiebron om alle mensen en economische ac-
tiviteiten van stroom te voorzien. Bovendien is de 
ver wachting dat de wereldwijde vraag naar ruw 
staal, na een tijdelijke dip in 2008 en 2009 door de 
economische recessie, verder zal stijgen. Voor de 
productie van ruw staal zijn ijzerertsen en cokes 
kolen nodig. Om aan de toekomstige grotere vraag 
naar kolen en ijzerertsen te kunnen voldoen, zal 
zowel de productie als de handel vergroot moeten 
worden. De plekken waar deze grondsto�en ge-
dolven worden en waar energie en staal gebruikt 

worden, liggen echter ver uit elkaar. Transport over 
zee is nodig. 

Droge bulk terminals en uitbreiding
Droge bulk terminals zijn belangrijke verbindings-
punten tussen land- en zeetransport en zullen daar-
om in de nabije toekomst geconfronteerd worden 
met een vraag naar een grotere jaarlijkse door-
voer. Droge bulk terminals kunnen onderverdeeld 
worden in export terminals, waar zeeschepen ge-
laden worden voor de export van kolen of ijzerert-
sen, en import terminals waar de bulk materialen 
gelost worden uit deze zeeschepen. Export termi-
nals bevinden zich vooral in Australië, Zuid-Ameri-
ka, Zuid-Afrika en Indonesia en import terminals 
zijn vooral in West-Europa en Oost-Azië te vinden. 
Figuur 1 op de vorige pagina laat een Rotterdam-
se import terminal zien op het moment dat één 
van de grootste bulk schepen aankomt om gelost 
te worden. De verwachting is dat vooral de export 
terminals en de import terminals in Oost-Azië uit-
gebreid zullen worden. Als er nieuwe terminals ge-
bouwd worden, dan zullen deze zich waarschijnlijk 
in Australië, Zuid-Amerika, China of India bevinden.

Manier van opereren
Een droge bulk terminal heeft een zee- en 
een landzij de. Aan de zeezijde worden grote 
vrachtschepen gelost of beladen door respec-
tievelijk losbruggen en scheepsbeladers. Aan de 
landzijde worden meestal treinen of rivierschepen 
beladen of gelost. Figuur 2 laat wagonbeladers zien 
voor het transport van kolen naar het achterland. 
Het transport op de terminal gebeurt middels band 
transporteurs en grote stacker/reclaimers storten 
het materiaal op het opslagveld (zie Figuur 3). Na 
een bepaalde opslagtijd worden de graafwielen 
van deze machines gebruikt om de hoop weer af te 
graven (zie Figuur 4).

Figuur 2: Wagon beladers
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Indeling onderzoek
Mijn onderzoek heb ik ingedeeld n.a.v. de beschre-
ven activiteiten aan de zeezijde, landzijde en opslag-
veld. Voor het ontwerpen van de zeezijde moet 
de kadelengte, het aantal en de capaciteit van de 
zeekade machines bepaald worden. Het ontwerp 
van de landzijde hangt sterk af van de gewenste 
transportmodaliteit. De dimensionering van de 
benodigde opslagruimte blijkt van veel factoren af 
te hangen. De belangrijkste parameters zijn (i) het 
aankomstpatroon van de schepen, (ii) de scheeps-
grootte verdeling, (iii) de gemiddelde opslagtijd 
per hoop, (iv) de opslagstrategie (moeten de hopen 
apart opgeslagen worden per klant of zijn er maar 
een beperkt aantal verschillende materialen die 
ook nog bij elkaar gestort mogen worden), en (v) 
de afgraafstrategie (komt er direct oppervlakte vrij 
als er materiaal afgegraven wordt of blijft de lengte 
van de hoop hetzelfde maar verandert slechts de 
hoophoogte). Voor het bepalen van de ontwerp 
parameters pas ik de wachttijd theorie toe. Echter, 
vanuit de data-ana lyse van de dagelijkse operatie 
van droge bulk terminals bleek dat verschillende pa-
rameters (o.a. scheepsgroottes en opslagtijden) zich 
niet laten representeren door algemene distributies. 

Simulatie is nodig voor een nauwkeurigere bepaling 
van de ontwerpparameters. Hiervoor gebruik ik het 
programma Delphi met, de door de vakgroep TEL 
ontwikkelde, simulatie tool TOMAS. 

Einde in zicht
Een promotieonderzoek duurt vier jaar en het vereis-
te eindresultaat is een dissertatie. Ik ben inmiddels 
zo’n 3 jaar bezig dus het einde komt in zicht. Wat ik 
gemerkt heb is dat het beschrijven van je onderzoek 
en resultaten bijna net zoveel tijd kost als het eigen-
lijke onderzoek. Veel conferentie artikelen moeten 
geschreven worden om je werk te kunnen presen-
teren op internationale conferenties. Deze conferen-
ties zijn niet alleen leerzaam, je krijgt ook feedback 
van vakgenoten over je onderzoek. Bovendien 
moeten de belangrijkste delen van je onderzoek ge-
publiceerd worden in wetenschappelijke tijdschrif-
ten. Mijn eerste artikel wordt op dit moment van 
schrijven gereviewd en ik ben erg benieuwd naar de 
reactie. Met het schrijven van de dissertatie ben ik 
begonnen maar er is nog veel werk te doen in het 
laatste jaar. 

Mooie ervaring
Dus om een lang verhaal kort te maken, het doen van 
een promotieonderzoek heeft vele mooie kanten; 
je past moderne, wetenschappelijke inzichten toe 
op het praktisch georiënteerd vakgebied van TEL. 
Bovendien doe je verschillende werkzaamheden; 
soms ben je dagenlang aan het programmeren en 
worden deze dagen vervolgens opgevolgd met het 
voorbereiden en presenteren op internationale con-
ferenties. Natuurlijk zit het soms tegen, bijvoorbeeld 
als er weer ergens een fout staat tussen de duizende 
programmaregels. Maar denk maar zo, het duurt 
maar vier jaar en na die tijd kun je kijken wat je ver-
der wilt gaan doen met een mooie ervaring rijker! 

Figuur 3: Stacker/reclaimer tijdens het storten van kolen
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Figuur 4: Graafwiel van een stacker/reclaimer
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STAGE BIJ AIRBUS
Nieuwe kennis, vaardigheden, ervaringen, inzicht-
en en indrukken staan centraal in de opleiding tot 
academicus. De masterclass biedt de mogelijkheid 
om – op papier – kennis te maken met verschillen-
de situaties en problemen uit het bedrijfsleven. 
Het mag echter duidelijk zijn dat de case-studies 
slechts een benadering van de werkelijkheid zijn. 
De afsluitende stage is dat niet, en biedt een uitge-
lezen kans om op verschillende vlakken ervaring 
op te doen. Voor Cyril Kooijmans en Ruud Buiten-
huis (jaarring 2011) betekende dit dat de zoek-
tocht naar een bedrijf één belangrijke randvoor-
waarde had; het buitenland.

Het begin
Een oud-peller bij Airbus in Spanje regelde con-
tacten bij Airbus in Duitsland, waar gereageerd 
werd met “Jongens van die richting kan ik altijd goed 
gebruiken”. Na telefonisch contact werd er een zet 
gegeven aan de bureaucratische molen. Deze is bij 
de oosterburen nog een tikje minder geolied dan in 
Nederland, maar na het aanschouwen van de nodi-
ge kastjes en muren waren de formaliteiten rond. Als 
voorschot hierop was de zoektocht naar een woning 
inmiddels in volle gang, wat uiteindelijk resulteerde 
in een tocht richting het Hamburgse stadsdeel Alto-
na. 
Hoewel de woning slechts de strikt noodzakelijke 

faciliteiten bood en het plafond volgens de eige-
naar “just an aesthetic problem” had, was er genoeg 
te beleven in Altona. Het appartement lag te mid-
den van legio kroegen, een winkelstraat, een groot 
station, supermarkten en restaurants; eigenlijk een 
tweede stadscentrum. Hier, maar vooral aan de 
oevers van de Elbe werd Hamburg in enkele dagen 
verkend onder het genot van een goed glas Weizen. 
De realiteit was echter dat het bezoek aan Hamburg 
niet voor niets was, en dat de dagelijkse trip richting 
Airbus kon beginnen.

De stage
In Stade – een stadje naast Hamburg – produceert 
Airbus verschillende vliegtuigonderdelen, waar-
onder de A350XWB WUC (extra wide body - wing 
upper cover). Het A350XWB-programma is echter 
nog in ontwikkeling, waardoor er in de komende 
jaren een ramp-up gepland staat. Deze ramp-up was 
object van onderzoek tijdens de stage. 
De A350XWB WUC bestaat volledig uit cabron-� -
bre (CFK, i.e. Carbon Faserverstärkte Kunststo� e) en 
meet 32 bij 6 meter, “making it the biggest single civil 
aviation part made from carbon � ber ever”. In Stade 
vinden de stappen van binnenkomst van rollen CFK 
tot het verven van de water-jet-cut WUC plaats. De 
scope van de stage lag op het eerste deel van het 
proces, wat in verband met bedrijfsgeheim niet in 

Buitenlandverhaal

door:Ruud Buitenhuis
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detail behandeld wordt. Het inzichtelijk maken van 
het productieproces vroeg de nodige aandacht, ze-
ker omdat de meeste collega’s voornamelijk gericht 
waren op het eigen werkstation. 

Hamburg
Voordat het productieproces goed en wel in kaart 
was gebracht stond er al een verhuizing richting 
Sternschanze op de planning; volgens de locals een 
van de gezelligste stadsdelen van Hamburg. Alto-
na werd overigens verlaten omdat de eigenaar van 
het appartement terug kwam van vakantie; veel 
Duitsers proberen door verhuur van hun woning 
de vakantiekosten wat te drukken. Sternschanze is 
een levendig stadsdeel dat – in tegenstelling tot de 
zwervers op de entree van het oude theater – noo-
it slaapt. Zeker tijdens het weekend is het er in en 
rond de kroegen gezellig druk; de place to be als 
de Reeperbahn een brug te ver is, of juist als voor-
bereiding hierop. De Reeperbahn is de bekendste 
uitgaanslocatie van Hamburg; een straat van circa 
1 km met afwisselend clubs, kroegen, kebabtenten 
en dames van lichte zeden, waardoor het de meest 
populaire en bekende uitgaansgelegenheid is voor 
veel inwoners.

Tijd voor ontspanning
VDe mogelijkheden bij Airbus werden inmiddels 
ook steeds duidelijker. Het productieproces bestaat 
uit verschillende stappen die op verschillende 
workstations uitgevoerd worden. Ieder type werk-
station verschilt in aantal en shiftmodel, afhankelijk 
van de productiesnelheid op een station. Zo kan 
het zijn dat station A in een 3-shiftmodel werkt (6 
dagen/week, 24 h/dag) en het opvolgende station 
B slechts 8 h/dag draait. Hiermee is een dynamisch 
e�ect in het productieproces geïntroduceerd, wat 
nog versterkt wordt door een aantal andere zaken. 
Zo is het kostentechnisch wenselijk het aantal mal-
len waarop de WUC geproduceerd wordt zo klein 
mogelijk te houden; is het aantal beschikbare werk-
plekken in de hal beperkt; kunnen mallen door hun 
afmeting alleen gebu�erd worden op een werkpl-
ek; en zo zijn er nog veel meer randvoorwaarden. 
Tevens blijven de mallen in het proces waardoor 
begin en eind van de productie aan elkaar gekop-
peld zijn. Al met al is het een vrij grote uitdaging om 
met de hand een capaciteitsbepaling van de volle-
dige lijn uit te voeren, en werd het idee opgevat om 
een discrete event simulation op te zetten. 

WUC wordt (op mal) gecreëerd door automatische tape-layer
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Simulatie
Hoewel dit gemakkelijker gezegd dan gedaan was, 
naderde de simulatie voltooiing toen zich een studie 
gerelateerd cultureel intermezzo naar Rusland aan-
diende. Hierover valt in de vorige editie van het 
NetwerkNieuws meer te lezen. Na terugkomst 
uit Rusland werd intrek genomen in de volledig 
in kerstsferen gehulde hanzestad Stade, inclusief 
Weihnachtsmarkt met voldoende Glühwein. Dit 
scheelde reistijd, en omdat voor vertrek inmiddels 
ook nog een woning in het oude stadsdeel St. Georg 
betrokken was, had Hamburg niets nieuws meer te 
bieden… 
Het bouwen van de simulatie bracht de nodige uit-
dagingen met zich mee, vooral omdat het produc-
tieproces de eigenschap had vrij variabel te zijn. 
Meer dan eens deden zich veranderingen voor in 
bijvoorbeeld productievolgorde of de functional-
iteit van een workstation. Hoewel dit uiteindelijk 
allemaal op de plaats viel, krijgt een simulatie pas 
betekenis als er daadwerkelijk gebruik van gemaakt 
wordt; de laatste fase van het project brak aan.

Resultaten
De vraag was welke con�guratie van workstations 
gecombineerd met procesparameters zoals door-
looptijd de hoogste productiesnelheid opleverde. 
Hoewel een run ongeveer een seconde duurde, 
waren er dusdanig veel parameters dat simpel 
bruteforcen weken zou duren. De focus werd gelegd 
op het optimaliseren van een kritieke loop in het 
proces, waarmee dus een lokaal optimum gezocht 

werd. Hoewel de simulatie een aantal versimpelin-
gen van de werkelijkheid had, gaven resultaten toch 
veel inzicht in het gedrag van het productieproces. 
Zo veel zelfs dat vanuit Illescas in Spanje – waar de 
wing lower cover geproduceerd wordt – het verzoek 
kwam om de simulatie ook te mogen gebruiken. 

En nu verder
Na circa 4 maanden werd er een streep gezet onder 
de activiteiten in Duitsland. Het was een mooie en 
interessante tijd voor beide partijen. Hamburg is een 
boeiende stad om een aantal maanden gewoond te 
hebben, en Airbus is inmiddels op zoek studenten 
die het project weer op kunnen pakken (zie website 
Pandora). Het hoofdstuk Airbus is wat ons betreft 
echter afgesloten, er moet immers ook afgestudeerd 
worden. 

Wuc op mal
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We hebben jou niets te bieden
Dat wil zeggen: nu nog niet. Op dit moment zij wij namelijk bezig met de bouw van een nieuwe 
terminal op de tweede Maasvlakte. Een terminal die staat voor een veilige, stipte en vlekkeloze 
overslag van containers. En dat kan alleen als equipment slim wordt ingezet, goed wordt  
geïmplementeerd, constant wordt verbeterd en altijd werkt. Een enorme uitdaging voor  
iedereen met een technisch hart en de juiste instelling. Als jij dat bent, houd ons dan in de 
gaten. Want wij hebben jou nu nog niets te bieden, maar dat kan snel veranderen. Heel snel. 
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THE BOX IN THE TUNNEL
Het is een management-kreet: “out of the box den-
ken” en dat probeert men studenten ook aan te 
leren. Toch is het merkwaardig dat ze in hun car-
rière hun “out of the box” denken weer kwijt raken. 

Op zich niet zo verwonderlijk: grote bedrijven 
lon ken met prachtige banen en dito salaris plus 
leaseauto. Maar om je in zo’n goed betaalde carrière 
staande te houden moet je het bedrijf goed kennen 
en focussen op e�  ciency en winst maken. En in het 
grote bedrijf moet je rekening houden met project-
plannen en hiërarchie. Dat “out of the box denken” 
houdt dan het risico in van verlies en in een groot 
bedrijf gaat dat snel in de papieren lopen. Je moet 
dan wel erg sterk in je schoenen staan. En dan is er 
uiteraard kans op tunnelvisie. 

Terwijl de grote bedrijven snel door de tunnels ra-
zen, zijn er kleinere ondernemers die wel het risico 
durven nemen. Dat doen ze niet alleen maar omdat 
ze andere keuzes maken, maar omdat ze alles dur-
ven los te laten. Dat “out of the box” denken is dan 
leuk, maar soms denken deze ondernemers zelfs 
niet eens aan een “box”. Op de TU Delft hebben we 
bij YES!-Delft een hele “box” vol van die mensen. 

In de paradox van energiebesparing (“het levert 
later wel een besparing op, maar kost nu een bak 
met geld”), zien deze ondernemers juist een kans 
in diezelfde paradox. Die paradox is hun speeltuin. 
Zo heeft een ondernemer met een bank een huur/
koop plan gemaakt voor zuinige Tl-buizen. Elk be-
drijf dat er honderden oudere heeft, hoeft niet diep 
in de portemonnee tasten. De Tl-buizen worden 
direct geleverd en een gedeelte van de direct ver-

diende besparing gaat naar de afbetaling. Na enkel 
jaren zijn de Tl-buizen voor het bedrijf. Dus: direct 
besparen en sneller voldoen aan de CO2-criteria. 
Da’s goeie business! 

Een bedrijf is zelfs over de box gestruikeld terwijl ze 
door de tunnel raasden. Het bedrijf verkoopt stapel-
bare vloeistofcontainers, IBC’s genaamd. Ze wilden 
de Braziliaanse markt veroveren, en die is heel erg 
groot. Zo groot dat de fabriek de vraag niet aankon, 
terwijl de concurrent ook al in het hotel was gesign-
aleerd. Wat nu? Een werknemer had het lef om alles 
los te laten met iets echt nieuws te komen: verhuren. 
Het loop als een trein. 

Over loslaten gesproken. Daar moet Pieter Reus 
van de Samenwerkende Milieudiensten Regio Eind-
hoven (SRE) aan gedacht hebben, toen hij peinsde 
hoe je gescheiden inzameling van afval beter kunt 
regelen. Het loslaten gebeurt in de keuken, dus daar 
moet je de consument ontzorgen. Dus kwam er een 
proef met één afvalbak met vier compartimenten. 
Ook het inzamelschema werd losgelaten. Nu werd 
er op een vaste dag in de week alles meegenomen. 
De consument haalt de vuilniszak uit de vuilnisbak 
en zet het gelijk op de stoep: gemak dient immers 
de mens. Letterlijk ongelofelijk goede resultaten zijn 
bereikt; tot 95% minder restafval. 

In “the box” zitten vastgeroeste ideeën (zo doen we 
het toch altijd?) en de angst om je carrière door kri-
tische vragen om zeep te helpen. Door die los te la-
ten kom je uit “the box”. En dan loop als vrij mens uit 
de doodlopende tunnel. 

Welinks Wereld

door Jan Henk Welink
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